
PDNMAGAZINE
NUMMER 12 | DECEMBER 2023

 Onafhankelijk voorzitter Arend de Jong:

“ Een verbindende rol 
 spelen en bruggen 
 bouwen”

PDN neemt 
uitvoeringsorganisatie 
DPS over
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INHOUD
Het jaar 2023 zit er alweer op. Er wacht ons een heel nieuw jaar. December is 

traditioneel een tijd waarin wij als mens graag terugkijken en vooruitblikken. Wat 
waren hoogtepunten of uitdagingen? Wie namen we mee en wat lieten we achter?  

En: hoe gaan we vooruit? 

Als pensioenfonds zijn we daarmee ook altijd bezig. Kijken naar waar we vandaan komen, 
hoe we het deden, hoe we het nu willen. Vooral ook met de blik op de toekomst. Want wij 
doen nú graag het beste voor de toekomst van onze deelnemers.  

In dit magazine lees je weer van alles over PDN. Ons wacht ook een spannend nieuw jaar, 
mede doordat we onlangs onze uitvoeringsorganisatie DPS overnamen en vanwege de 
voorbereidingen voor de overgang naar het nieuwe pensioenstelsel. Ons bestuur denkt met 
ons mee, met een nieuwe, ervaren onafhankelijk voorzitter aan het roer. Arend de Jong 
vertelt je in een uitgebreid interview alles over zichzelf en over hoe hij PDN en de toekomst 
van het pensioenfonds ziet.  

Daarnaast lees je natuurlijk weer over de mensen die bij ons zijn aangesloten. We nemen 
je mee naar DNP in Venlo, naar Envalior én naar Maastricht, waar Marcel Warnier onlangs 
begon aan zijn eigen pensioenreis. Over terugblikken en vooruitkijken gesproken. 

Wij wensen je veel groot én klein geluk toe in het nieuwe jaar dat voor ons ligt. Laten we er 
samen wat moois van maken. 

Veel leesplezier, 
Babette, Karin, Monique & Mark

Bezoek onze PDN-website voor uitgebreide informatie over jouw pensioen. Kijk wat er 
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aanbieden. Daar waar veel fondsen nu 
delen van hun diensten uitbesteden, 
zit dat bij ons dicht bij elkaar. Dat heeft 
voordelen voor de deelnemers. Nu DPS 
zelfstandig verdergaat (zie pagina 8 in dit 
magazine, red.), worden die voordelen 
naar verwachting alleen maar groter. 
Het feit dat er ook twee operationeel 
bestuurders in het bestuur zitten, is heel 
goed. En ook dat ze de bewuste keuze 
maakten voor een externe onafhankelijk 
voorzitter. Dat is natuurlijk helemaal niet 
mijn verdienste. Die stappen zette het 
fonds onder verantwoordelijkheid van 
mijn voorganger Edith Schippers. Heel 
waardevol.”

Bruggen bouwen
Hoe ziet Arend zijn rol als onafhankelijk 
voorzitter, en wat wil hij bijdragen? 
“Onafhankelijk zijn, betekent dat je 
op een natuurlijke manier bruggen 

afstand. Het staat voor mij voor 
een onderneming die goed is in 
transformeren. Ze maakten een hele reis 
door. Het is knap als je jezelf zo opnieuw 
kunt uitvinden. Er zit bovendien 
veel dynamiek en innovatiekracht. 
Gedreven door een cultuur van 
nieuwsgierigheid en het najagen van 
nieuwe ontwikkelingen. Er heerst een 
enorme hands-on-mentaliteit onder de 
mensen. De betrokkenheid en de inzet 
is groot. Dat geeft veel vaart, energie en 
verandervermogen. Het spreekt mij erg 
aan.” 

Bestuur en uitvoeringsorganisatie
Arend is onder de indruk van 
het fondsbestuur en van de 
uitvoeringsorganisatie DPS. “DPS is een 
kwalitatief goede uitvoeringsorganisatie 
die alle services op het gebied van 
pensioenen aan haar deelnemers kan 

Na zijn studie Bedrijfseconomie kwam 
Arend terecht bij KLM. Daar werkt hij 
nog steeds. Hij is  verantwoordelijk 
voor KLM Treasury. Ook deed hij twaalf 
jaar pensioenwerk als werkgeversvice-
voorzitter van het KLM-pensioenfonds 
voor grondpersoneel. Inmiddels is het 
laatste jaar van zijn werkzame leven 
bij de vliegmaatschappij aangebroken. 
“Toen ik in 2021 na drie termijnen stopte 
met mijn pensioenwerk, had ik altijd 
het voornemen om het weer eens op 
te pakken bij een ander fonds. Ik werd 
benaderd voor de rol van extern PDN-
voorzitter, en ik zei ja.” 

Vaart en energie
De keuze voor juist PDN was een 
heel bewuste, vertelt Arend. “dsm-
firmenich (met de andere aangesloten 
ondernemingen) vond ik altijd al 
interessant en volgde ik van een 

Arend de Jong nieuwe onafhankelijk voorzitter PDN “Ik wil een 
verbindende 
rol spelen”
Hij was tien jaar oud toen Jan Janssen de Tour de France won. “Dan weten 
de kenners dat ik van 1958 ben”, zegt hij lachend. Inmiddels is Arend de 
Jong een heel leven, met veel opgebouwde kennis en ervaring, verder. Die 
kennis en ervaring zet hij sinds juni 2023 in als voorzitter van PDN. Wie is 
Arend? Wat vindt hij belangrijk en hoe ziet hij de toekomst? 
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kunt bouwen tussen verschillende 
standpunten zonder dat je zelf aan 
één kant staat. Ik voel me senang in 
zo’n rol. Ik hoef niet per se zelf een 
doorslaggevende stem te hebben 
in een bestuur. Het is en blijft in 
pensioenfondsland een beetje 
‘polderen’: proberen om met je team 
met een minimum aan autoriteit en 
formele bevoegdheid een maximum 
aan coördinatie en toegevoegde 
waarde te leveren. Het is als 
onafhankelijk voorzitter makkelijker 
om de verbindende rol te spelen in het 
bestuur, en naar andere partijen als het 
Verantwoordingsorgaan, de Raad van 
Toezicht en externe partijen.”

Haarlemmerolie
Arend: “Ik wil de ‘Haarlemmerolie’ zijn 
om dingen goed te laten lopen tussen 
partijen en stakeholders. Daar startte ik in 
de afgelopen maanden al mee. Ik maakte 
kennis met veel mensen: de leden van 
de fondsorganen, DPS’ers en leden van 
verenigingen voor pensioengerechtigden. 
Daarnaast wil ik bewaken dat we binnen 
het bestuur een goede professionele 
besluitvoorbereiding en besluitvorming 
hebben. Zodat iedereen wordt gehoord 
en tot zijn recht komt. Daar hoef ik niet 

eens veel aan te doen, want iedereen 
participeert actief in de vergaderingen. 
Werken aan vertrouwen en goede 
gesprekken voeren. Dat zijn mijn doelen. 
Als je vertrouwen hebt in het proces 
en hoe anderen met jouw standpunt 
omgaan, dan werkt het goed in een 
bestuur. Eén van mijn motto’s is: ‘It’s all 
about people…and behavior’. Je kunt op 
papier een heel goed team hebben dat 
elkaar aanvult, maar het wordt pas een 
‘winning team’ als je serieus respect hebt 
voor elkaar, goed naar elkaar luistert en 
elkaar in elkaars waarde laat.”

Nieuw pensioenstelsel
Eén van de belangrijke zaken die nu 
spelen binnen het bestuur, is natuurlijk 
het nieuwe pensioenstelsel. Onder 
meer sociale partners werken hard 
aan een transitieplan waarin de keuze 
staat voor de contractvorm en allerlei 
andere afspraken. “Daar zitten we als 
bestuur bovenop”, zegt Arend. “We 
hebben daarbij vooral in het vizier wat 
het betekent voor onze deelnemers. Ik 
zie de toekomst met het nieuwe stelsel 
positief tegemoet. We gaan naar een 
nieuw stelsel omdat dat robuuster is en 
omdat het uiteindelijk leidt tot een beter 
pensioenresultaat voor onze deelnemers. 

Met name omdat er andere regels gelden 
voor toeslagverlening. We zien meer 
kansen dan bedreigingen.”

Communicatie 
Vol goede moed en met een aantal 
duidelijke doelen vervult Arend de 
komende tijd zijn rol. Daarin zoekt hij 
zeker het contact op met de deelnemers 
van het fonds. “Met alle veranderingen 
die op til zijn, is communicatie 
belangrijk. Dan moeten we niet alleen 
zenden vanuit ons fonds naar de 
deelnemers, maar iets meer toe naar 
tweerichtingscommunicatie. Zo ga ik 
samen met operationeel bestuurder 
Eiko de Vries gesprekstafels organiseren 
met pensioengerechtigden en jongeren. 
We kunnen dan informeel ‘met de 
benen op tafel’ in gesprek: hoe kijken 
zij naar bepaalde keuzes? Wat zijn hun 
opvattingen en meningen? Ook willen 
we op andere, creatieve communicatie-
manieren pensioen meer tot leven 
brengen. Ik heb er heel veel zin in.”  

“Ik groeide op in het Zuid-Limburgse 
Kunrade. Tegenwoordig woon ik met 
mijn vrouw en drie dochters van 10, 
8 en 5 jaar in het Noord-Brabantse 
Best. Na mijn studie en promotie in 
technische natuurkunde ging ik in 2014 
als onderzoeker werken bij het DSM 
Materials Science Center in Geleen. 
In 2019 stapte ik als ontwikkelaar 
over naar DSM Advanced Solar. In 
datzelfde jaar werd ik ook (aspirant-)
lid van het Verantwoordingsorgaan 
(VO) namens de werknemers. Toen 
DSM ons bedrijfsonderdeel twee jaar 
later verkocht, gingen wij verder als 
Endurans Solar en sloten wij ons aan 
bij PDN. Recent, sinds 1 augustus van 
dit jaar, ben ik bestuurslid namens de 
aangesloten ondernemingen. Mijn werk 
voor PDN is een leuke en leerzame 
afwisseling van mijn dagelijkse werk. 
Bovendien draag ik graag bij aan het 
realiseren van een duurzaam pensioen 
voor alle generaties.” 

“Het is belangrijk dat we 
samen blijven bouwen 

aan een duurzaam 
pensioen voor jong en 

oud”

Nieuw bestuurslid Peter Pasmans
Woonplaats: Best
Leeftijd: 39 jaar
Functie: Ontwikkelaar bij Endurans Solar

“Als onafhankelijk voorzitter kun je op een 
natuurlijke manier bruggen bouwen tussen 
verschillende standpunten zonder dat je zelf aan 
één kant staat. Ik voel me senang in die rol.” 
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Peter Zegwaart

Verandert er voor deelnemers of 
gepensioneerden iets met deze 
overname?  
Nee. DPS was altijd al de uitvoerings-
organisatie voor PDN, en dat blijft zo. De 
service die je van DPS gewend bent - en 
waarover de meeste deelnemers zeer 
tevreden zijn - blijft. DPS is alleen geen 
onderdeel meer van dsm-firmenich; 
PDN is de nieuwe eigenaar. Dat heeft 
voordelen. Het onderbrengen van DPS 
bij het eigen pensioenfonds levert een 
slagvaardige organisatie op die kansen 
biedt voor verdere versterking van de 
toch al hoogwaardige dienstverlening. 
Zeker nu er veel werk is te verzetten 

9

PDN neemt 
uitvoeringsorganisatie 
DPS over.
Wat betekent dat 
voor jou?

Willy Bours, manager pensioenen en communicatie DPS:

“We zijn blij met de overname door PDN. Veel blijft daardoor zoals het was. Verkoop aan een andere partij had 
misschien ook geleid tot een andere focus of verandering. Wij zijn vertrouwd met PDN en zij met ons. Dat is prettig. Onze 
dienstverlening verandert niet. Daarin doen we geen concessies. We blijven ons zoals altijd inzetten voor de deelnemers 
van PDN en SPF. Die staan voorop, daarvoor doen we ons werk. De komende tijd is er veel te doen. Dat vraagt tijd en 
aandacht, maar geeft ook nieuwe energie. Deelnemers merken als het goed is niets van waaraan wij achter de schermen 
allemaal hard werken. Onze winkel blijft tijdens de verbouwing gewoon open. We kijken ernaar uit onze nieuwe 
werkplekken en ondersteunende afdelingen in te richten en met volle kracht en vertrouwen de toekomst in te gaan.”

Jij bent als deelnemer of gepensioneerde aangesloten bij 
Pensioenfonds DSM Nederland (PDN). Daarvoor verzorgt DSM 
Pension Services (DPS) alle dienstverlening, zoals de administratie, 
het vermogensbeheer, de advisering, het contact met deelnemers 
en de bestuursondersteuning. Die uitvoeringsorganisatie was tot nu 
toe in handen van dsm-firmenich. Omdat DPS niet echt meer past 
bij de kernactiviteiten, besloot dsm-firmenich DPS af te stoten. 
PDN nam de DPS-aandelen vervolgens over. DPS gaat op deze 
manier zelfstandig verder, maar wel met de vertrouwde kennis, 
ervaring en dienstverlening. 

rond de invoering van het nieuwe 
pensioenstelsel, is het fijn dat alle diensten 
onder één dak blijven. 

Nu DPS niet meer van dsm-firmenich is, 
komen er dan ook andere klanten bij?
Dat kan op termijn. DPS werkt nu voor 
twee pensioenfondsen: PDN en Stichting 
Pensioenfonds SABIC (SPF). De focus ligt 
de komende jaren op de invoering van 
het nieuwe pensioenstelsel. Dat staat 
voorop. Is dat goed geregeld, dan komt 
er mogelijk ruimte om ook voor andere 
pensioenfondsen aan de slag te gaan. Dat 
kan voordelen hebben voor PDN, omdat 
met een groter klantenbestand de kosten 

per deelnemer wellicht kunnen dalen. 

Wat betekent deze verandering voor 
DPS zelf?
DPS werkt nu aan het verder inrichten 
van de zelfstandige onderneming. Alle 
zeventig medewerkers verhuizen van 
Heerlen naar PITground in Sittard. 
Ook komt er een nieuwe Raad van 
Commissarissen en moeten allerlei 
diensten, zoals IT en Personeel, 
zelfstandig worden geregeld. Ook 
hiervoor geldt weer dat je daarvan als 
deelnemer als het goed is niets merkt. 

PITground Sittard
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Uitslag verkiezingen 
Verantwoordingsorgaan 

Ook voor de vertegenwoordiging van alle medewerkers die 
bij PDN pensioen opbouwen, zijn twee zetels beschikbaar. 
Hiervoor stelden zich twee kandidaten beschikbaar. Daardoor 
waren geen verkiezingen nodig.

De pensioengerechtigden zijn benoemd als aspirant-lid tot 
1 juli 2024 en als VO-lid vanaf 1 juli 2024 tot 1 juli 2028. Beide 
vertegenwoordigers van alle medewerkers zijn per direct 
VO-lid. De aftredende en de niet-gekozen zittende leden 
maken hun termijn af tot 1 juli 2024. Vanaf 1 juli volgend jaar 
start de nieuwe termijn met deze gekozen VO-leden (zie foto's 
hiernaast). 

Wij danken alle kandidaten voor hun aanmelding en wensen 
de nieuwe VO-leden een goede zittingstermijn toe.

 Naam Stemmen
1 Ton de Boer 383

2 Feike Hylarides 352

3 Arno Smeets 325

4 Marjon Doggen-Muijres 178

5 Albert Noteborn 151

6 Etha van de Wiel 147

7 Francine Beij-Mos 130

8 Hans van Nistelrooij 126

9 Henk Lukkezen 125

10 Frank den Ouden 53

11 Ron Kurvers 48

 Totaal 2.018

In oktober vonden de verkiezingen plaats voor de vertegenwoordigers van pensioengerechtigden in het 
Verantwoordingsorgaan (VO) van PDN. Met elf enthousiaste kandidaten voor vier beschikbare zetels viel er genoeg 
te kiezen. In totaal werden 12.986 uitnodigingen verstuurd om te stemmen. Van de pensioengerechtigden bracht 
ruim 15,5% hun stem uit. Alle kandidaten en PDN danken iedereen voor het stemmen.

Na een verkiezing van vier weken werd 
onderstaande uitslag bekend:

Ton de Boer
Geboren: 1953
Woonplaats: Brunssum
1e zittingstermijn

Marjon Doggen-Muijres
Geboren: 1961
Woonplaats: Echt
1e zittingstermijn

Feike Hylarides
Geboren: 1945
Woonplaats: Maastricht
1e zittingstermijn

Marc Silvertand
Geboren: 1968
Woonplaats: Heerlen
Herbenoemd
3e zittingstermijn

Arno Smeets
Geboren: 1953
Woonplaats: Susteren
1e zittingstermijn

Jan Schreuder
Geboren: 1960
Woonplaats: Den Hoorn
Per direct VO-lid
1e zittingstermijn
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VROEGER 
OF LATER

12

Dekkingsgraad PDN
Een belangrijke graadmeter voor de financiële gezondheid van een pensioenfonds 
is de dekkingsgraad. Het geeft de verhouding aan tussen het vermogen van 
PDN (pensioenvermogen) en de pensioenen die PDN nu en in de toekomst moet 
uitbetalen (pensioenverplichtingen). Als de dekkingsgraad bijvoorbeeld 110% is, 
dan staat tegenover elke € 100 die PDN moet uitbetalen aan gepensioneerden  
€ 110 aan vermogen. PDN maakt de cijfers elk kwartaal bekend op de website.

Onderstaande tabel toont de dekkingsgraad vanaf 2019

Bij beslissingen over toeslagverlening of korten moeten pensioenfondsen 
gebruikmaken van de zogenoemde ‘beleidsdekkingsgraad’. Deze dekkingsgraad  
is het gemiddelde van de laatste 12 maandelijkse dekkingsgraden.

Betaaldata pensioenen 
PDN maakt de pensioenen - met uitzondering van december - op de 27ste van 
de maand over. Als de 27ste in een weekend valt, dan betalen we de pensioenen 
eerder uit.

Stand 
per einde

Dekkings-
graad

Beleidsdek-
kingsgraad

Gehanteerde 
rente

Rendement 
(t/m)

2019 104,0% 102,3% 0,7% 12,7%

2020 99,7% 95,5% 0,1% 4,0%

2021 115,5% 108,9% 0,5% 8,2%

2022 123,7% 127,1% 2,7% -13,8%

Q1 2023 125,6% 129,1% 2,6% 2,9%

Q2 2023 127,2% 128,5% 2,7% 3,9%

Q3 2023 133,1% 128,7% 3,2% 1,6%

Betaaldata 2023/2024
21 december
26 januari
27 februari
27 maart
26 april
27 mei
27 juni 
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Wat kun je over jezelf vertellen?
“Ik ben polymeerchemicus. In die zin ben ik de ‘counter 
part’ van Karin. Ik kijk ook mee als er problemen zijn in 
een fabriek. Als het een technologisch probleem is, dan 
gaat Karin ermee aan de slag. Gaat het om iets chemisch, 
dan komt het bij mij en mijn collega’s te liggen. Daarnaast 
werken we samen met product developers die nieuwe 
producten maken naar aanleiding van specifieke klant-
wensen. Met hen kijk ik dan welk polymeer hoort bij een 
bepaald materiaal en of we dat kunnen maken. Ik ben 
wat meer op het lab, dat vind ik ook erg leuk. Wat wij in 
ons team doen, is dus heel breed: het heeft te maken met 
chemie, plant support, ondersteuning van productmana-
gers. We hebben allemaal onze eigen expertise en werken 
van daaruit heel prettig samen.”

Houd jij je bezig met je pensioen?
“Ja. Ik ben getrouwd en heb drie kinderen. Mijn vrouw 
werkt niet vanwege gezondheidsredenen. Daardoor ben ik 
mezelf er meer bewust van dat ik ook mijn pensioen goed 
moet regelen.”

Hoe ziet je pensioendroom eruit?
“Dat is nog zo ver weg. Ik vind het vooral belangrijk om nú 
te leven. We doen veel leuke dingen met de kinderen. En 
als ik dan met pensioen ben.. Mijn vader heeft een grote 
volkstuin, dat zie ik ook wel zitten. Lekker bezig blijven.”

Wat heb je al gedaan om die pensioendroom te laten uitkomen?
“Ik bouw al twaalf jaar pensioen op bij PDN en er is al tien 
jaar niet geïndexeerd. Mede daardoor ging ik zelf kijken: 
wat kan ik nog meer doen om straks mijn pensioen aan te 
vullen? Dat vind ik ook leuk. Financiën en alles wat daar-
mee te maken heeft, interesseert me wel. Ik beleg zelf. Als 
je nu klein begint, kan dat straks toch een mooi resultaat 
opleveren. Het is belangrijk goed na te denken over later, 
ook al is dat voor veel jonge mensen nog ver weg.”

Heb je nog vragen aan Karin, of ga je iets anders doen naar 
aanleiding van dit interview?
“Dat niet. Ik sluit me wel aan bij Karin’s oproep aan jonge-
ren: verdiep je in je eigen pensioen. Nu kun je misschien 
nog iets doen om er straks wat beter voor te staan.”

Wat kun je over jezelf vertellen?
“Ik ondersteun projecten in de fabrieken van Envalior op het 
gebied van polyamide 6. Die fabrieken vind je wereldwijd: 
in Nederland, België, Duitsland, China en Taiwan. Ik werk 
vanuit mijn researchfunctie aan het verbeteren van proces-
sen en ik ondersteun onze global technical productmanagers 
als er problemen zijn met producten of processen in de 
fabrieken. We werken in een team met chemici en technolo-
gen die met hun inhoudelijke kennis bijdragen aan de projec-
ten die ik op mijn bord krijg. Die multidisciplinaire aanpak 
maakt ons werk heel leuk. We werden onlangs Envalior en 
dat biedt ook weer mooie nieuwe mogelijkheden.”

Hoe ziet je pensioendroom eruit?
“Ik wil graag iets eerder stoppen met werken dan op mijn 
67ste. Liefst tegelijkertijd met mijn man. Wel wil ik dat gefa-
seerd doen. Van honderd naar nul in één keer, daar zie ik 
tegenop. Ik zeg ook altijd: vakantie is leuk, omdat je tussen-
door kunt werken. Ach, als het eenmaal zover is, vermaak 
ik me vast wel hoor. Anderen helpen via vrijwilligerswerk 
bijvoorbeeld, en veel wandelen. We lopen nu al elk jaar een 
stuk van de Camino. Als we met pensioen zijn, worden de 
etappes wat langer.” 

Wat doe je eraan om die pensioendroom te laten uitkomen?
“Ten eerste bouw ik natuurlijk pensioen op bij PDN. Dat 
blijft zo, ook nu we zijn overgegaan van DSM Materials naar 
Envalior. Vroeger deed ik nog mee aan een PPS-regeling 
voor prepensioen, maar die bestaat niet meer. Ook heb ik 
een lijfrenteverzekering. Ik vind dat de pensioenopbouw de 
laatste jaren behoorlijk is versoberd, en ik ben er ook nog 
niet van overtuigd dat het nieuwe pensioenstelsel zoveel 
voordelen biedt. Mijn man en ik werken met z’n tweeën en 
we hebben geen kinderen, maar ik ben blij dat ik zelf ook 
dingen in gang zette naast mijn normale pensioenopbouw.”

Had je achteraf iets anders moeten doen?
“Dat denk ik niet. Omdat ik wat ouder ben, kon ik nog 
gebruikmaken van de ‘goede tijd’ als het gaat om 
pensioenopbouw. Ik vrees dat de jongere generaties het 
lastiger krijgen. Wat ik ze wil meegeven? Verdiep je echt in 
je pensioen. Kijk bijvoorbeeld eens in je pensioenplanner. 
Dat is een laagdrempelige tool die je inzicht geeft. 
Bewustwording rondom pensioen vind ik heel belangrijk.”

Welke tips heb je voor Wilco?
“Wilco hoef ik niets meer te leren. Hij is bezig met zijn 
pensioen en denkt er goed over na.”

VROEGER…
Wie: Karin Bronsaer
Leeftijd: 61
Functie: Senior expert process technology 
Gaat met pensioen: liefst iets eerder dan op haar 67ste

…OF LATER
Wie: Wilco Appel
Leeftijd: 40 
Functie: Senior expert polymer chemistry 

KARIN:
“Bewustwording rondom  
pensioen vind ik heel belangrijk”

WILCO:
“Het is belangrijk goed na te 
denken over later, ook al is 
dat voor veel jonge mensen 
nog ver weg”

Karin Bronsaer en Wilco Appel
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Een relatief kleine entiteit binnen 
de grote dsm-firmenich-organisatie, 
maar wel ééntje met een grote impact. 
Dat is DNP in Venlo. Het is het global 
distribution center (GDC) voor het 
voormalige DNP en voor een gedeelte 
van het voormalige DSM Food 
Specialties. Vanuit meer dan honderd 
leveranciers - eigen fabrieken en externe 
leveranciers - komen materialen naar 
het GDC. Daar worden ze onder de 
vereiste opslagcondities opgeslagen 
en vervolgens geëxporteerd en 
gedistribueerd over de hele wereld. De 
producten gaan naar regionale en lokale 
distributiecentra, of direct naar klanten. 

Een wereld op zich
“Zestig procent van de dsm-firmenich-
business gaat fysiek of administratief 
via ons in Venlo”, vertelt Fred. Het GDC, 
en alles wat daarmee te maken heeft, is 
een wereld op zich. “Er werken hier zo’n 
veertig dsm-firmenich-medewerkers, 
verdeeld over de afdelingen Distributie, 
Warehousing, Planning en Quality. Op 
deze locatie zitten wij in één gebouw 
met onze partner Geodis, waarmee 
we al dertig jaar samenwerken. Zij zijn 
onze logistiek dienstverlener wat betreft 
warehousing en ze verzorgen alle fysieke 
handelingen in ons GDC.”

Warehouses in alle soorten en maten
Een aantal indrukwekkende cijfers: het 
GDC bestaat uit vijf vaste warehouses, 
waaronder dat in Venlo. Verder is er nog 

één in Rotterdam (De Rijke) voor het 
opslaan van geurende materialen. In een 
ander warehouse in Venlo (Eurofrigo) 
worden bevroren materialen opgeslagen 
bij -18 graden. Bij NTG in Klundert vind 
je gevaarlijke stoffen die beneden 8 
graden moeten worden opgeslagen. 
In Oostenrijk (Schenker) tenslotte, 
staat een magazijn voor de opslag van 
toevoegingsmiddelen voor diervoeding. 

Vanwege hoge voorraden werkt het GDC 
op dit moment nog met vier andere 
overflow-warehouses om alles te kunnen 
opslaan.

Fred vertelt trots: “Het main warehouse 
van Geodis in Venlo heeft een 
oppervlakte van 50.000 vierkante 
meter. Daar kunnen we ongeveer 53.000 
pallets opslaan en zo’n 380 miljoen 

Wist je dat er meer dan vijftien verschillende werkgevers zijn aangesloten bij PDN? Niet alleen 
medewerkers van dsm-firmenich in Nederland bouwen dus pensioen op bij PDN. Ook de medewerkers van 
de andere aangesloten ondernemingen doen dat. In deze rubriek nemen we je meestal mee naar één van die 
ondernemingen. Dit keer is dat echter DNP (DSM Nutritional Products) in Venlo. DNP is al langer onderdeel 
van dsm-firmenich en komt vanaf 1 januari 2024 ook bij de PDN-familie. We spreken met Fred Niessen, 
head global warehousing operations, en Chanel Balendonck, distribution service team lead. 

PDN neemt je mee naar… 
DNP Venlo

Chanel stelt zich voor: 

Werkgever:
“Ik ben distribution services team 
lead bij DNP. We zijn verantwoordelijk 
voor de export van de goederen die 
door het GDC gaan. We versturen 
de goederen met luchtvracht, 
zeevracht en wegvervoer. Onze 
afdeling is verantwoordelijk voor de 
samenwerking tussen het magazijn, de 
vervoerders en de interne klanten. Ik 
vind de logistiek geweldig. Mijn vader 
was vroeger vrachtwagenchauffeur en 
mijn zus werkt ook in de logistiek. Als 
jonge meid ben ik die mannenwereld 
ook ingestapt. En ik sta absoluut mijn 
mannetje.”

Trots: 
“We zijn een diverse club: man, 
vrouw, van verschillende leeftijden en 
afkomsten. Iedereen is hier welkom. 

We voelen ons verantwoordelijk. Je 
hoeft mensen hier niet te pushen om 
een stapje extra te zetten.”

Eigen pensioen:
“Ik vind de pensioenwereld en 
beleggen interessant, dus ik verdiep 
me er zo nu en dan wel in. Wat mij een 
gerust gevoel geeft over PDN is dat 
ze zelf alles in huis hebben. Het voelt 
toegankelijk en vriendelijk. Verder 
vind ik het vooral belangrijk om nú te 
leven en niet te wachten tot je pensioen 
om dingen te doen die je wilt doen. 
Hoe het tijdens mijn pensioenjaren 
gaat, zie ik tegen die tijd wel.”

Persoonlijk:
30 jaar, in een relatie, 1 hond en 2 
katten.
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Fred stelt zich voor:

Werkgever:
“Ik werk al 23 jaar bij dsm-firmenich 
en zijn voorganger Roche Vitamins. 
Sinds 2,5 jaar ben ik head global 
warehousing operations. Een 
uitdagende, afwisselende functie.”

Trots: 
“We zijn een kleine organisatie binnen 
dsm-firmenich, maar toch van groot 
belang. Er is bijna geen afdeling 
waarmee wij geen contact hebben. 
We zijn echt een spil. We hebben een 
kleine, vaste club medewerkers die ook 
bijna allemaal al lang hier werken. 
Dat zegt wat. De sfeer is familiair. Dat 
is mooi.”

Eigen pensioen:
“Nu ik vijftig ben, kom ik langzaamaan 
iets dichterbij de pensioenleeftijd. 
Ook gaan we per 1 januari over 
naar PDN. Tot nu toe bouwden wij 
pensioen op bij Zwitserleven. Na de 
informatiebijeenkomst die we laatst 
met PDN hadden, heb ik een gerust 
gevoel en het vertrouwen dat het hier 
goed is geregeld.”

Persoonlijk:
50 jaar, getrouwd, 2 kinderen. 

kilo aan materialen per jaar verwerken, 
goed voor meer dan vijf miljoen pallet-
verplaatsingen per jaar. We verschepen 
naar meer dan 120 landen in de wereld 
en naar 3.000 verschillende adressen.”

Nauwkeurigheid voorop
Het werk brengt veel uitdagingen met 
zich mee, vertelt Chanel. “We werken 
met delicate materialen die uiteindelijk 
in voeding voor mensen en dieren 
terechtkomen. We stellen dan ook 
strenge eisen aan onze medewerkers. 
Fouten kunnen mensenlevens kosten. 
Nauwkeurigheid staat bij ons heel hoog 
in het vaandel.”

Dynamisch
Een dynamische, interessante wereld. 
Dat is het, vinden Fred en Chanel. 
Fred: “We zitten in het midden van de 
supply chain, tussen de leveranciers 
en de klanten of regio’s in. We werken 
met bijna alle afdelingen binnen dsm-
firmenich samen, want we hebben met 
veel verschillende zaken te maken: 
wet- en regelgeving, douane, productie, 
sales, noem maar op.” 
Chanel: “Dat is ook precies wat ons in 
de logistiek definieert: spil zijn, spin 
in het web, en de controle hebben 
om onszelf te begeven tussen al die 
verschillende organisatieonderdelen. 
Je moet niet bang zijn om beslissingen 
te nemen. Het is heel interessant, mooi 
werk. Als je eenmaal hebt geproefd van 
logistiek, dan wil je niet anders meer.”

“Zestig procent van de 
dsm-firmenich-business gaat 

fysiek of administratief via 
ons in Venlo”

Fred Niessenen en Chanel Balendonc

In gesprek met bedrijven
Samen met andere pensioenfondsen 
voert Columbia Threadneedle namens 
PDN gesprekken met bedrijven over 
hun impact op de omgeving en de 
natuur. We praten op dit moment met 
diverse bedrijven uit verschillende 
sectoren om schadelijke activiteiten 
voor de wereldwijde biodiversiteit 
te stoppen. In de voedselsector 
zijn palmolie en soja bijvoorbeeld 
geïdentificeerd als grondstoffen met 
een hoog risico. Het is een uitdaging 
om de herkomst van deze grondstoffen 
te bepalen en daarnaast ligt het 
risico van ontbossing op de loer. 
Daarom stimuleren we bedrijven in 
de voedselsector om hun beleid op dit 
gebied te verbeteren. Op die manier 
kunnen we de biodiversiteit samen 
versterken en ontbossing tegengaan.

Zo zijn we in gesprek met Ahold 
Delhaize. Deze onderneming heeft 
in haar keten oog voor biodiversiteit 

en ontbossing. Ze koopt bijvoorbeeld 
geen vlees in uit Brazilië, omdat 
die producten te linken zijn aan de 
ontbossing van het regenwoud. Kortom: 
Ahold Delhaize is goed bezig. Toch 
vinden we het belangrijk om met dit 
toonaangevende retailbedrijf in gesprek 
te zijn over hoe zij de bedrijfsactiviteiten 
in hun keten nog beter kunnen 
monitoren en de traceerbaarheid 
ervan kunnen versterken. In een 
vervolggesprek komen zij hierop 
binnenkort uitgebreid terug.

Het belang van engagement
Mede door deze gesprekken proberen 
we samen met de partijen waarin 
we beleggen goede keuzes te maken. 
Dit proces, dat we engagement 
noemen, is een cruciaal instrument 
in ons duurzaamheidsbeleid. Als 
pensioenfonds nemen we zo onze 
maatschappelijke verantwoordelijkheid. 
Onze ambitie is dat onze beleggingen 
zoveel mogelijk positieve impact 

hebben op de wereld en zo min 
mogelijk negatieve impact. We geloven 
dat het beïnvloeden van bedrijfsbeleid 
door engagement en het stemmen op 
aandeelhoudersvergaderingen een 
zeer effectieve manier is om dit doel te 
bereiken.

Langdurig proces
Engagementtrajecten kunnen lang 
duren. Zolang we samen voortuitgang 
boeken, is dat geen probleem. Het is 
wel belangrijk om duidelijke doelen te 
formuleren en resultaten regelmatig te 
meten. Is er onvoldoende vooruitgang 
is of geven bedrijven geen gehoor aan 
onze oproep tot verandering, dan heeft 
dat gevolgen. We sluiten bedrijven 
bijvoorbeeld uit van ons beleggings-
portfolio als ze drie jaar lang geen 
vooruitgang boeken, tenzij er sprake is 
van bijzondere omstandigheden.

Meer weten?
Wil je meer weten over wat PDN doet 
op het gebied van duurzaamheid en 
beleggen? We stelden een overzicht 
samen van onze activiteiten en 
resultaten in 2022: Duurzaam Beleggen 
- Een Goed Pensioen met een Mooie 
Toekomst. Scan bijgaande QR-code of 
bezoek ‘Duurzaam en Verantwoord 
Beleggen’ op de PDN-website.

De lucht die je inademt, het water dat je drinkt en het voedsel dat je eet: alles draait om 
biodiversiteit. Daarom is de omvang van het huidige verlies aan biodiversiteit een serieuze bedreiging 
voor de ecosystemen die essentieel zijn voor ons economisch en maatschappelijk welzijn.

Duurzaamheidsbeleid 
met veel aandacht voor 
biodiversiteit
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De pensioenreis van 
Marcel Warnier

Als nog nét geen 22-jarige jongen met 
een diploma Werktuigbouwkunde van 
de mts kwam Marcel in 1981 werken 
bij DSM. Tussen die start en zijn 
pensioen greep hij alle kansen om zich 
te ontwikkelen en zag hij bijna de hele 
wereld. 

Hoe verliep zijn pad na die eerste dag 
in 1981? “Ik begon op Research, toen 
heette dat CRO. Ik werkte bij niet-
destructief onderzoek, een onderdeel 
van de afdeling Materiaal en Corrosie-
onderzoek. Met niet-destructief 
onderzoek gebruik je methodes als 
röntgen en ultrasone metingen voor 
het controleren en onderzoeken van 
installaties en leidingen. Belangrijk 
en mooi werk, want zware chemische 
installaties met hoge druk en 
chemische stoffen moeten natuurlijk 
wel veilig zijn en moeten we goed in de 
gaten houden.”

Trots
Marcel werkte tot aan Copernicus, de 
reorganisatie op Chemelot in 2005, op 
deze afdeling. Hij kijkt met veel plezier 
terug op die tijd, en op de stappen die 
hij er kon maken. “Als mts’er ben ik 
trots op mijn carrière. Vooral toen ik 
begon, was er veel budget om nieuwe 

onderzoeksmethodes te onderzoeken. 
Ik kreeg veel kansen en maakte veel 
ontwikkelingen mee. Begin 2001 rondde 
ik in Utrecht een opleiding tot corrosie-
deskundige af. Later kwam daar nog 
een lasopleiding bij. Een combinatie die 
cruciaal was voor mijn latere carrière.”

Stamicarbon
Marcel ging al vrij snel ook aan de slag 
voor DSM-bedrijf Stamicarbon. Dat 
bedrijf verkocht wereldwijd  licenties 
voor processen. Eén van die processen 
was het ureumproces. Stamicarbon 
bouwde daarvoor fabrieken over de hele 
wereld. Marcel en zijn collega’s gingen 
daar geregeld naartoe om inspecties 
uit te voeren. Dat bracht hem op alle 
continenten, behalve Australië. “In 
1982 ging ik voor het eerst mee naar 
Amerika, voor een klus in de buurt van 
New Orleans. Vanaf dat moment was 
ik heel veel weg voor Stamicarbon: 
van 1984 tot 2004 werkte ik zo’n 1.200 
dagen in het buitenland. Ik was veel van 
huis. Mijn vrouw stond er in die jaren 
veel alleen voor met onze dochters, 
maar ze gaf me altijd die mogelijkheid. 
Daarvoor ben ik haar heel dankbaar. 
Japan, Taiwan, Brazilië, Saoedi-Arabië, 
Koeweit, India, Canada, Qatar, Egypte…
ik was bijna overal. Het waren geen 

vakantiereizen natuurlijk, maar ik was 
er wel. Ik denk dat ik New Orleans en 
Saint Louis beter ken dan Amsterdam.”  

Meer thuis
In 2005 kwam er een eind aan alle 
dienstreizen. “Mijn afdeling heette toen 
MPS (Mechanical Plant Services). DSM 
stootte de business af en ik kwam als 
technical support engineer terecht bij 
DMC: DSM Manufacturing Center. Ik 
ging niet meer voor Stamicarbon weg 
en ik mocht niet meer naar DSM-plants 
in het buitenland. Achteraf ben ik 
daarover heel blij. Mijn oudste dochter 
was veertien jaar toen de buitenlandse 
dienstreizen stopten, dus dat kwam 
precies op het juiste moment. Ik kreeg 
mede daardoor gelukkig een goede 
band met mijn beide dochters. Zeker in 
de puberteit is het belangrijk dat je er 
voor ze bent. Ik vond die tijd heel leuk, 
vond het kostelijk dat ik weerwoord 
kreeg. Mijn vele reizen stopten 
noodgedwongen, maar ik ben er heel 
dankbaar voor.”  

VOP-cursus
In 2008 werd DMC zelfstandig en 
veranderde de naam in Sitech. Daar 
werkte Marcel tot afgelopen zomer. Viel 
het zwaar om met pensioen te gaan? 

Marcel Warnier praat met net zoveel enthousiasme over zijn pensioen als over zijn lange DSM- 
en Sitech-carrière. Het voelt goed, zegt hij, het stoppen met werken. Tijd voor nieuwe dingen, 
oude hobby’s, vrienden en familie. Al was die DSM-tijd natuurlijk ook heel mooi. Een gesprek 
over zijn werk op bijna alle continenten van de wereld, mét de blik op de toekomst. 

“Ik denk dat ik 
New Orleans en 

Saint Louis 
beter ken dan 

Amsterdam”
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Paspoort Marcel Warnier 

Geboren:  2 mei 1959
Woonplaats: Maastricht (geboren en getogen)
Getrouwd met Germaine, 2 dochters van 32 en 29 jaar  

Loopbaan: 
- In 1981 begonnen bij niet-destructief onderzoek, onderdeel van 
 de afdeling Materiaal en Corrosie-onderzoek van DSM research - CRO;
- Maakte vanaf 1984 vele buitenlandse dienstreizen voor Stamicarbon;
- Werkte verder voor MPS (Mechanical Plant Services) en DMC 
 (DSM Manufacturing Center);
- DMC werd later Sitech. 

Marcel ging in oktober 2023 op 64-jarige leeftijd met pensioen.

“Nee, het tegenovergestelde juist. 
Het is mooi geweest wat betreft mijn 
werkende leven. Ook de VOP-cursus 
(Voorbereiding Op Pensioen) leerde 
me dat. Ik vond de cursus geweldig, 
en mijn vrouw ook. Het geeft inzicht in 
de impact die je werk heeft op je leven. 
We moesten er een soort spinnenweb 
tekenen om te onderzoeken waar je 
staat en waar je verbindingen liggen 
met collega’s, vrienden en familie. Bij 
mij kwam snel naar voren dat ik mijn 
werk belangrijk vind, maar dat er geen 
dikke vrienden zitten in mijn werkkring. 
Ik heb nog een leven naast mijn werk, 
en dat ga ik nu weer verder invullen. 
Een maand nadat ik stopte, zei ik tegen 
mijn vrouw: ‘Ik denk helemaal niet 
meer aan mijn werk’. Ik droom er nog 
wel eens over hoor, maar het raakt op 
de achtergrond. Dat is volgens mij ook 
zoals het moet zijn.” 

Vrijheid
Marcel verveelt zich niet. Hij doet nog 
wat werk in zijn vakgebied via een 
oud-collega, maar wel in zijn eigen 
tijd. “Het is een heel ander gevoel dan 
eerst. Ik hoef nu niet om kwart voor 
zeven op. Ik heb nu ook meer vrijheid 
in hoe ik mijn dag indeel. Verder is 
koken een passie van me. Ik doe graag 

inspiratie op uit kookboeken en maak 
dan zelf iets lekkers. En ik zit al heel 
lang in een whiskyclub. We houden 
regelmatig proeverijen en we bezoeken 
één keer in de twee jaar Schotland. Dat 
is hartstikke leuk.”
Ook beeldhouwen is een nieuwe richting 
die Marcel verder gaat onderzoeken. 
“Ik maakte een tijdje geleden iets 
uit hardsteen voor iemand. Bij mijn 
afscheid kreeg ik van collega’s een blok 
wit marmer en beitels. Eens kijken of ik 

me daar in de koudere maanden warm 
op kan slaan in de garage.”

Niks moet
In een gat gevallen? “Zeker niet”, 
besluit Marcel. “En bovendien: het is 
ook wel eens goed om gewoon een keer 
voor je uit te gaan zitten staren.  
Je quasi vervelen, gewoon relaxed doen, 
op je gemak achter in de tuin zitten. Dat 
is een voordeel van je pensioen: niks 
moet.”

“Als mts’er 
 ben ik trots op  
mijn carrière”

Broodje aap pensioen

PDN heeft volledige 
controle over de 
pensioencommunicatie.
Wij willen graag een belangrijk misverstand uit de wereld helpen. Er 
gaat namelijk een ‘broodje aap’ rond dat PDN volledig bepaalt welke 
pensioeninformatie wij jou toesturen. Dat is verre van waar.

Het versturen van wettelijke pensioeninformatie, zoals het Uniform 
Pensioen Overzicht (UPO) en brieven over verkiezingen, is strikt 
vastgelegd en verplicht volgens de wet. Alle pensioenfondsen moeten 
deze informatie verstrekken volgens de voorgeschreven regelgeving. 
De overheid controleert de inhoud en het moment van verzending 
nauwlettend.

Maar hier komt het goede nieuws: wat jij wél zelf in de hand hebt, 
is het beheer van niet-wettelijke pensioencommunicatie. In ons 
deelnemersportaal, Mijn PDN Pensioen, heb jij de volledige controle. 
Onder het tabblad ’Mijn gegevens’ kun jij aangeven welke niet-
wettelijke informatie je juist wél of juist niét wilt ontvangen. Dit 
betekent dat jij onder meer de regie hebt over het ontvangen van 
nieuwsbrieven en aankondigingen van evenementen. Tenslotte heeft 
niet iedereen dezelfde behoeften wat betreft pensioeninformatie. PDN 
streeft naar een aanpak die jouw wensen en behoeften weerspiegelt.

Daarnaast zetten wij ons in om onze communicatie zo persoonlijk en 
transparant mogelijk te maken. Wij willen dat jij de informatie ontvangt 
die voor jou van belang is. Door je communicatievoorkeuren aan te 
passen in Mijn PDN Pensioen, ben je daarover zelf de baas. Wij willen 
dat jij tevreden bent en dat je duidelijkheid hebt over jouw pensioen. 
PDN staat klaar om jou daarin te ondersteunen.

Wil jij ons helpen kosten te besparen?
Communiceer jij nog niet digitaal? Ga naar Mijn PDN Pensioen 
en geef onder ‘Mijn gegevens’ door dat je dat wel wilt. Check ook 
meteen je e-mailadres. Als dit er nog niet staat, vul het dan aan. 
Staat het er wel? Check dan of het nog klopt. Tip: geef ons je privé 
e-mailadres door.

Ureum-fabriek Qatar, 1989

Test met 3D-printen van een afsluiter, 2018



PDNMAGAZINE24

Colofon
PDN Magazine verschijnt 2 keer per jaar en 
is bestemd voor alle deelnemers van PDN. 
Voor blinden en slechtzienden is een  
gesproken versie van PDN Magazine  
kosteloos verkrijgbaar.

Hoofdredactie
Babette Nelissen
Eindredactie
Ron van Berkel, Bex*
Redactie
Karin Grannetia, Monique van Heeswijk, 
Alfred Kool, Mark Gerards, Antoinette van 
der Vorst
Fotografie 
Jason Vermeulen, Jacques Pasmans,  
stockphoto
Deze editie kwam tot stand met dank aan: 
Wilco Appel, Chanel Balendonck,  
Willy Bours, Karin Bronsaer, Arend de Jong, 
Fred Niessen, Peter Pasmans, Marcel Warnier
Ontwerp
Perron 9
www.perron9.nl
Druk
arsprintmedia
www.arsprintmedia.nl
Verspreiding
PostNL
Redactieadres
PDN t.a.v. Karin Grannetia 
Postbus 6500
6401 JH Heerlen 
redactie.pdn@dsm.com 
Vragen over je pensioen?
www.pdnpensioen.nl 
Of bel/mail naar de Pension Desk 
(045) 578 81 00 
info.pdn@dsm.com

Aan de inhoud van dit magazine kunnen geen rechten 
worden ontleend. Bij de samenstelling van dit nummer is 
de redactie met de grootst mogelijke zorg te werk gegaan. 
Echter, cijfers en/of informatie kunnen in voorkomende 
gevallen al tijdens de productieperiode achterhaald zijn. 
PDN noch DPS aanvaardt enige aansprakelijkheid voor 
schade als gevolg van onjuistheden of het afgaan op de 
informatie. Rechten kunnen uitsluitend worden ontleend 
aan het voor de deelnemer geldende pensioenreglement. 

Column door Irene van den Berg

Onderhandelen met empathie
Het is waarschijnlijk niet handig om hiermee als zzp’er te koop te lopen, maar ik heb een 
bloedhekel aan onderhandelen. Dus telkens wanneer ik lees over de onderhandelingen 
over het nieuwe pensioenakkoord, zoals in dit magazine, voel ik een grote bewondering 
voor de mensen die aan tafel zitten. Ik zou na een paar uur praten al verzuchten: ‘Prima, 
wat jij wil. Mag ik dan nu van tafel?’.

Misschien denk ik zo omdat ik vrouw ben. Vrouwen hebben de reputatie slechte on-
derhandelaars te zijn. Zo verdienen Nederlandse vrouwen zo’n 7,5% minder dan hun 
mannelijke collega’s met hetzelfde werk. En ook thuis regelen we het slecht voor onszelf. 
Vrouwen besteden per week gemiddeld 26,5 uur aan huishoudelijke klussen als oprui-
men, schoonmaken en zorgen voor de kinderen, mannen ‘slechts’ 17 uur.

Hoe dat kan? Uit wetenschappelijk onderzoek blijkt dat vrouwen gemiddeld empathischer 
zijn dan mannen. En dat zit ons soms flink in de weg bij het onderhandelen. Dat we ons beter 
kunnen inleven in de gevoelens van anderen lijkt een vaardigheid om trots op te zijn. Maar 
niet als we daardoor een lager honorarium accepteren omdat we zo goed begrijpen dat onze 
opdrachtgever ook ‘zo’n last heeft van de hogere energiekosten’. Of dat we na een lange dag 
werken toch maar weer de vaatwasser uitruimen omdat manlief moe is van het sporten.

Toch kan dat overschot aan empathie ook in ons voordeel werken bij onderhandelingen. 
Door bijvoorbeeld tijdens een onderhandeling de emoties van de ander te doorzien en te 
benoemen, kun je achter zijn of haar belangen komen. 

Bovendien blijkt ook uit onderzoek dat vrouwen beter onderhandelen als ze dat voor een 
ander doen. Het kan vrouwen dus helpen om te bedenken wie er, behalve zijzelf, nog baat 
hebben bij een goed onderhandelingsresultaat. Zoals de kinderen, als hun vader bijvoor-
beeld minder overwerkt. Of hun partner, als ze meer gaan verdienen en daardoor meer 
geld kunnen storten op de gezamenlijke rekening. Ook de pensioenonderhandelaars 
spreken namens anderen, waaronder namens jullie als deelnemers. 

Daarom nog een hartenkreet van mijn kant: ook als je zelf niet onderhandelt, maar dat 
voor jou gebeurt, is het goed om empathisch te blijven. Zelfs als de uitkomst niet helemaal 
is wat je hoopte. En soms, beste vrouwen én mannen, kan het helpen om je af te vragen of 
je het zelf zoveel beter had gedaan.  

Irene van den Berg is journalist en columnist, met als specialisatie geld en psyche. In haar 
artikelen onderzoekt zij ons economisch gedrag. Irene schrijft onder meer voor het AD, Radar+ 
en Psychologie Magazine.


